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گفت و گو

فرهنگی/ از نیمه اســـفندماه تا تیرماه هر ســـال فعالیت های فارابی در بخش تولید آثار 
به بررســـی فیلمنامه هـــا متمرکز می شـــود و تیرماه که از راه می رســـد موعـــد تولید آثار 
آغاز می شـــود. برهمین اســـاس در روزهای پایانی هفته گذشـــته از فهرســـت تولیدات 
فارابـــی در ســـال 1402 رونمایی شـــد که تنـــوع موضوعـــات از ترور آیت الله هاشـــمی و 
داســـتان پرویز ثابتی تا ســـاخت فیلم  درباره ســـه شهید شـــاخص دراین لیست دیده 
می شـــد. به همیـــن بهانـــه در گفت  وگویی با ســـید مهدی جـــوادی مدیرعامـــل بنیاد 
ســـینمایی فارابی درباره سیاســـت های تولیدی این بنیاد در ســـال پیـــش رو صحبت 

کرده ایـــم و مروری کوتاه بر فعالیت این بنیاد در ســـال گذشـــته داشـــته ایم.

در تولیـــد آثـــار رســـیده اســـت و مبتنی بر 
همیـــن منطـــق پارســـال ســـبد متنوعی 
از تولیـــدات ســـینمایی از ژانـــر پلیســـی 
معمایی تا فیلم ملودرام و دفاع مقدســـی 
داشـــتیم. امســـال با همین تنـــوع، تولید 
را چیدمـــان کرده ایم. این فهرســـت تنها 
بخشـــی از برنامه تولیدات امســـال است 
و بخـــش قابل توجهـــی از آن در دســـت 

بررســـی است. 
 با وجود تأکید بر تنوع و تکثر 

آثار به نظر می رسد وزنه 
تولیداتی با محوریت شهدا یا 
گروهک منافقین سنگین تر 

است. پررنگ بودن این 
بخش حاصل شایستگی این 
آثار برای قرار گرفتن در سبد 

حمایتی شماست یا مبتنی بر 
دغدغه و تعلق خاطر شما و 

شورای ارزیابی؟
 وظیفه فارابی توسعه سینمای ملی است 
و لاجـــرم بـــه عرصه هایـــی ورود می کنیم 
که دیگران بـــه آن نپرداخته اند. بخشـــی 
از مـــواردی که شـــما به آن اشـــاره کردید از 
جنـــس همیـــن موضوعات ملی اســـت. 
البتـــه خیلـــی از این ســـوژه ها بـــه صورت 
مشـــترک با حوزه هنـــری، بنیاد شـــهید و 
دســـتگاه  های دیگری پیگیری می شوند. 
ایـــن موضوعات جـــزو دغدغه هـــای ملی 
اســـت که جاهـــای دیگـــر به سراغ شـــان 
نمی رونـــد و به همیـــن خاطر اینهـــا برای 
مـــا پررنگ تـــر هســـتند؛ ضمـــن اینکـــه 
به توســـعه ســـینمای ملـــی، تنـــوع ژانر و 
گونه هـــای مختلف ســـینمای ایـــران هم 
توجـــه داریـــم. با همیـــن نگاه هم ســـال 
گذشـــته با وجـــود همـــه مشـــکلات اعم 
از ناآرامی هـــای مهرمـــاه، چالش هـــای 
پســـاکرونا، تورم بالای هزینه هـــای تولید، 
اشـــتغال بخـــش قابـــل توجهـــی از بدنه 
سینما در پروژه های پلتفرم های نمایشی 
و... شـــاهد بودیم؛ فارابی این شـــهامت 
را داشـــت کـــه تنـــوع گونه هـــای مختلف 
ســـینمایی و حتـــی واریته افـــکار مختلف 
در ســـینما را حفظ کند و سبد متنوعی از 

محصولات را تهیـــه کرد. 
 در حالی به میدان دادن نسل 

جوان اشاره دارید که به تبع 
واگذاری تأیید صلاحیت 

فیلم اولی ها به فارابی این 
مسئولیت بیش از گذشته 

در کانون توجه قرار دارد. 
در بین اسامی این فهرست 

حضور چهره های سرشناس 
مثل جعفری جوزانی و بهروز 

افخمی و چند فیلمساز آزمون 
پس داده دیده می شود، اما 
فیلم اولی ها در این فهرست 

نقشی ندارند. 
تأییـــد صلاحیت فیلم اولی ها بـــا این نگاه 
به فارابی سپرده شـــده که در حین تأیید 
صلاحیـــت، اســـتعدادیابی هـــم صـــورت 
بگیـــرد و بتوانیـــم بـــر اســـتعدادهای برتر 
ســـرمایه گذاری کنیـــم. پنـــج فیلم ســـال 
گذشته ما خروجی باشـــگاه فیلم اولی ها 
بود و امســـال هـــم باشـــگاه فیلم اولی ها 
محصـــولات مفصـــل و مجزایـــی دارند که 
آنهـــا را از ســـبد تولیـــدات بنیـــاد فارابـــی 
جـــدا کردیـــم. ســـال گذشـــته حـــدود 
500 درخواســـت کارگردانـــی فیلم اولـــی 
بـــر ســـامانه تأییـــد صلاحیـــت حرفـــه ای 
کارگردانی فیلم اولی ثبت شـــد کـــه از این 
بین حـــدود 330 نفر مدارکشـــان تکمیل 
بـــود و در نهایت 87 نفـــر تأیید صلاحیت 
حرفه ای شـــدند و در مراســـمی مجوزهای 
فیلم اولـــی بـــه آنها اهدا شـــد. بـــه اذعان 
دوســـتان کارگردان و حتی نماینده کانون 
کارگردانان در شورای صلاحیت تا به حال 
چنین فرایند حرفه ای در تأیید صلاحیت 
کارگردانـــان فیلم اولـــی اتفـــاق نیفتـــاده 
اســـت. در کنـــار ایـــن تأییـــد صلاحیت، 
اســـتعدادیابی هم صورت گرفت و حدود 
16 نفر از 87 نفر به باشگاه فیلم اولی های 
فارابی معرفی شـــدند که در واقع مستعد 
سرمایه گذاری هســـتند. نکته مهم دیگر 
ایـــن فراینـــد بحـــث عدالـــت اجتماعـــی 
اســـت. در فرایندهای قبلی یک کارگردان 
فیلم اولـــی اگر تهیه کننده و ســـرمایه گذار 

گفت وگوی »ایران« با مهدی جوادی 
مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی

 چراغ روشن فارابی
در سال سخت سینما

 در نگاه کلی بر فهرست 
تولیدات فارابی به نظر می رسد 

تولیدات امسال روی حوزه 
انقلاب، مقاومت و پایداری 

متمرکز شده است. رویکرد و 
ملاک تان برای انتخاب این آثار 

چیست؟
 برای شـــروع بـــه امـــر تولیـــد اول از همه 
ایـــن  در  و  تعریـــف  تولیـــد  نظام نامـــه 
نظام نامـــه تکلیف خودمـــان را بـــا تولید 
آثار مشخص کردیم. در واقع برای تولید، 
یک اســـتراتژی به همراه شاخص های آن 
تعریـــف کردیم. یکـــی از این شـــاخص ها 
این اســـت کـــه فیلم، ناظر بر یک مســـأله 
اســـتراتژیک یـــا موضـــوع ملـــی باشـــد. 
دوم اینکـــه بـــه نوعـــی زمینه ســـاز ارتقای 
ســـرمایه انســـانی در سینما باشـــد؛ یعنی 
تهیه کننـــده و کارگـــردان فیلم اولـــی بـــه 
ســـرمایه انســـانی انقلابی ســـینما تبدیل 
شـــود. شاخصه دیگر این اســـت که واجد 
خلاقیت بوده و  به توســـعه ژانـــر و نوآوری 
در فـــرم، محتـــوا و مضمون کمـــک کند. 
در دســـته بندی دیگـــر تـــلاش شـــد این 
آثـــار تقویت کننده جشـــنواره های ما اعم 
از ملـــی، بین الملـــل یـــا کودک باشـــند. 
بر اســـاس همیـــن شـــاخص ها از آثـــار و 
فیلمنامه های پیشـــنهاد شـــده میانگین 
می گیریـــم. در کنـــار ایـــن موضوعـــات، 
عدالـــت  توســـعه  همچـــون  مســـائلی 
فرهنگی و فعال ســـازی سینمای حرفه ای 
در شهرســـتان ها نیـــز بـــرای مـــا دغدغه 

اســـت. ایـــن ویژگی مهـــم که لوکیشـــن  
فیلم ها از پایتخت خارج شده و تهران زده 
نباشـــد از دیگر شـــاخص های ما در تولید 
آثـــار اســـت. با ایـــن نـــگاه کـــه بتوانیم در 
ســـینمای ایـــران ســـیمای زیبـــای قابـــل 
افتخـــاری از سرتاســـر ایران بـــا گویش ها، 
لهجه هـــا و خرده فرهنگ هـــای متفـــاوت 
ببینیـــم و در واقع ســـینمای ملـــی ایران 
بازنمای سرتاســـر ایران اســـلامی باشـــد. 
غ از ایـــن کلان الگوها که بر اســـاس  فـــار
آنهـــا انبوه فیلمنامه های ارســـال شـــده را 
ارزشـــگذاری و ارزیابی کردیم، موضوعات 
دیگـــری هم هســـت کـــه بـــرای مـــا ویژه 
محســـوب می شـــوند از جملـــه مســـأله 
فلســـطین، مقاومـــت، مدافعـــان حرم، 
زیســـت عفیفانـــه، خانـــواده و... ترکیب 
ایـــن شـــاخصه ها کنـــار هـــم نظام نامـــه 
تولید محتوا را تشـــکیل می دهد و ضریب 
میانگیـــن آنها در یک اثـــر، تضمین کننده 
حمایت فارابی است. بزرگ ترین چالش 
فارابی این اســـت که بایـــد منابع محدود 
خـــود را صرف نیازهای نامحدودی کند که 
در حوزه فیلم های ســـینمایی وجود دارد. 
چطور بایـــد از بین 900 و چند فیلمنامه ای 
که پارســـال مـــرور کردیم 10 اثـــر را انتخاب 
می کردیـــم؟ ایـــن مهـــم را یا باید بـــه ذوق 
و قریحـــه و مزاج افراد داخل این شـــوراها 
واگـــذار می کردیم یا به یـــک منطق قابل 
دفـــاع در انتخاب هایمـــان می رســـیدیم. 
حـــالا نظـــام ارزیابـــی و پایـــش محتـــوای 
فارابی بـــه منطق و اســـتدلال قانع کننده 

پیدا نمی کرد، پروانه ســـاخت نمی گرفت 
و صلاحیتـــش هـــم تأییـــد نمی شـــد. در 
ایـــن فراینـــد دیگر یـــک اســـتعداد دنبال 
تهیه کننـــده نمی گـــردد بلکـــه به شـــرط 
بـــه ســـینمای  الزامـــات ورود  داشـــتن 
حرفـــه ای و تأیید صلاحیـــت فارابی، برای 
ســـرمایه گذاری اقـــدام می کنیـــم. یکی از 
تولیدات ســـال گذشـــته ما در جشـــنواره 
فیلـــم فجر »بعد از رفتـــن« رضا نجاتی بود 
غ فیلم  که ســـال قبل از آن برنده ســـیمر
کوتاه جشنواره شـــده بود. اگر فارابی روی 
این استعدادها ســـرمایه گذاری نکند روی 

چه کســـی بایـــد ســـرمایه گذاری کند؟
برخی دوســـتان گمـــان می کننـــد فارابی 
یـــک کمپانی تولیـــد اســـت و آن را موظف 
بـــه ســـاخت فیلم هـــای درجه یـــک فاخر 
می دانند. اما این وظیفه فارابی نیســـت. 
البته کـــه در ایـــن رابطـــه هم بایـــد فیلم 
بســـازد ولی وظایف دیگری هـــم در رابطه 
با ســـایر بخش های ســـینمای ملـــی دارد؛ 
از جملـــه اســـتعدادیابی و قبول ریســـک 
ســـرمایه  گذاری بـــه روی چهره های جوان 
تازه وارد به ســـینما. توجه به فعال ســـازی 
ظرفیت شهرســـتان ها و استان ها از دیگر 
مسائلی اســـت که باید در راستای تحقق 
آنها بکوشـــد کـــه اینها هم ریســـک دارند. 
بی شـــک محصولی کـــه برای نخســـتین 
مرتبه از ســـوی یک کارگردان ناشـــناس از 
شهرســـتانی محروم ســـاخته می شـــود را 
نمی توان بـــا کارگـــردان درجه اولـــی که با 
بهره منـــدی از امکاناتـــی کامل در پایتخت 
فیلم ســـاخته مقایســـه کرد. این ریســـک 
تولیـــد را برای ســـینمای ایران چه کســـی 
باید قبـــول کند؟ در ســـینمای جهان چه 
کســـی آن را انجـــام می دهـــد؟ در دیگـــر 
کشـــورها نهادهـــای مرتبـــط با ســـینمای 
ملـــی آنـــان و در ایـــران هم فارابـــی. کاری 
که در برنامه ریزی ســـال قبـــل به آن توجه 
داشـــتیم؛ آنچنان که در نتیجه اش شاهد 
ســـاخت فیلم  اولی هـــای قابـــل اعتنایی 

همچـــون »کت چرمـــی« بودیم. 
 در همین رابطه این نگرانی 

وجود دارد که بعد از تأیید 
صلاحیت، کارگردان های 

فیلم اولی باید به دنبال پیدا 
کردن یک سرمایه گذار بدوند. 
باشگاه فیلم اولی ها که نتایج 

استعدادیابی ها به آنجا معرفی 
می شود قادر به برطرف 

ساختن نگرانی مذکور هست؟ 
برای یک عـــده ای، نـــه برای همـــه. وقتی 
شما هشت و هفت نفر را تأیید صلاحیت 
می کنیـــد که فقـــط شـــانزده نفـــر آنها به 
باشـــگاه آمده انـــد، امکانـــات فارابـــی هم 
بالاخره یک مقداری اســـت. به گمانم این 
باشـــگاه مسأله مهم تری را حل می کند که 
آن بحث اعتماد ســـازی اســـت. اعتماد به 
اینکه روی چه کســـی و بـــا چه خروجی ای 
ســـرمایه گذاری می کنیـــد. وقتـــی کســـی 
تأییـــد صلاحیت این شـــورا را دارد، آن هم 
شورایی حرفه ای که با حضور دو کارگردان 
برجسته و نام آشنا تشکیل می شود اتفاق 

نیست!  کمی 
 به اسامی برخی از این 

کارگردانان اشاره می کنید؟ 
در شورای قبلی آقایان صدرعاملی و عرب 
حضور داشـــتند. مابقی اعضـــا نیز همگی 
ســـینمایی بودنـــد. خـــب وقتـــی چنین 
شـــورایی یک کارگردان را تأیید صلاحیت 
می کنـــد مـــن ســـرمایه گذار و تهیه کننده 
راحت تر بـــه او اعتماد می کنـــم. به نظرم 
بخـــش مهمـــی از تســـریع گری همیـــن 
فرایند اســـت. این روند به کاهش ریسک 

ســـرمایه گذاری  بر افراد تازه وارد به سینما 
کمـــک می کند. 

 بخشی از نگرانی فیلم اولی ها 
در خصوص حمایت در پروسه 
اکران است، اساساً این دغدغه 

جزو فعالیت های فارابی 
محسوب می شود؟ 

وقتـــی بحـــث حمایـــت از اکـــران مطرح 
می شـــود بایـــد قـــدری دقیق تـــر صحبت 
کنیـــم چراکه مباحث مختلفی را شـــامل 
می شـــود. از نگاهـــی حمایت از اکـــران را 
می تـــوان خریـــد بلیـــت ارگانی دانســـت. 
ســـامانه اکران در کشـــور ما دست شورای 
صنفـــی اکـــران اســـت؛ دســـت فارابی یا 
حتـــی ســـازمان ســـینمایی هم نیســـت. 
خـــود اهالـــی ســـینما اکـــران را مدیریـــت 
می کنند. مســـأله اصلی این اســـت که آیا 
جامعـــه صنفی ســـینمای ما مثـــل برخی 
جوامـــع صنفـــی، دنبـــال فرصت دهی به 
جوان ترهـــا هســـت یـــا نـــه؟ باید دیـــد در 
بحث تخصیص ســـانس های اکران فقط 
بحـــث بر ســـر این اســـت که کـــدام فیلم 
فروش و ســـود بیشـــتری را سبب می شود 
یا ملاحظات دیگری را هـــم در نظر دارند. 
ایـــن مســـأله را بایـــد آنجا حل کـــرد. اصلاً 
شـــما بســـته حمایت از اکران را هم که در 
نظر بگیریـــد این کار چقـــدر در اکران یک 
فیلم مؤثر اســـت؟ چند تا بســـته حمایتی 
می تـــوان در نظر گرفت؟ نکتـــه دوم اینکه 
مهم ترین حمایـــت از اکران از نقطه تولید 
شروع می شود. یعنی شما در نقطه تولید 
بـــه فیلم ســـازی در طـــی کـــردن صحیح 
مســـیر کمک کنید. کاری که ما در فارابی 
کردیـــم آن اســـت کـــه کارگردانـــان فیلم 
اولی مـــان را رهـــا نکردیم و با آنـــان گام به 
گام تا مرحله پســـا تولید پیـــش رفتیم. با 
آنکه بودجه کمی صرف این فیلم ها شـــد 
امـــا دســـتاوردهای خوبی به دســـت آمد. 
 اجازه دهید به یک نمونه اشاره 

کنم؛ اتفاقی که نوروز امسال 
برای چند فیلم جشنواره 

رخ داد و شاهد پخش 
تلویزیونی شان بودیم؛ این 

تسهیل گری مد نظر شما کجای 
این نگاه قرار می گیرد؟ 

هیچ کـــدام از تصمیم گیری هـــا تک مؤلفه 
نیســـتند. »شـــماره 10« یکـــی از بهتریـــن 
فیلم های قابل دفاع ما در ســـال گذشـــته 
بود کـــه در ژانر مقاومـــت کار خوبی از آب 
درآمـــد و از تلویزیـــون هـــم پخـــش شـــد. 
نقش آفرینـــی و طراحـــی صحنـــه بســـیار 
خوبی هم داشـــت. نکتـــه ای که در پخش 
آن آثار تلویزیونی وجود داشـــت نخســـت 
ایـــن اســـت کـــه مگـــر هم اکنون بخشـــی 
از آثـــار ســـینمایی در قالب اکـــران آنلاین 
توزیـــع نمی شـــوند؟! بعضی از ایـــن اکران 
آنلاین هـــا بعـــد از پخـــش در ســـینماها 
هســـتند و مواردی هـــم بوده اند کـــه اصلاً 
اکران ســـینمایی هم نرفته اند. اســـتنباط 
من این نیســـت که ما فیلمی ســـاخته ایم 
که فقط اکـــران شـــود و از طرفی موفقیت 
فیلم ســـینمایی این نیســـت کـــه فقط به 
روی پرده اکران ســـینماها برود. جمعیت 
بیننده و تماشـــاگران ســـینمای ما در کل 
ســـالن های اکـــران چنـــد نفر اســـت؟ این 
جمعیت چند درصد کل کشـــور هستند؟ 
وقتی فرصت پخش این فیلم از تلویزیون 
کـــه مـــن اســـمش را اکـــران تلویزیونـــی 
می گـــذارم فراهـــم می شـــود، آن ســـاخته 
ســـینمایی به یکبـــاره با جمعیـــت زیادی 
از تماشـــاگران روبه رو می شـــود و از خیلی 
اکران های ســـینمایی پربیننده تر خواهد 
بـــود. خب چرا نباید چنیـــن کاری بکنیم. 

مؤلفـــه اولی کـــه در این رابطـــه باید جدی 
گرفـــت، بحث عدالـــت فرهنگی در صنف 
اســـت. اما مؤلفـــه دوم، بحـــث اقتصادی 
اســـت. ما توافق خوبی با ســـازمان صدا و 
ســـیما کردیم. مدیران رســـانه ملی به این 
درک رســـیده بودنـــد که اکـــران تلویزیونی 
آورده دارد و بـــا ما همـــکاری خوبی کردند. 
من در گزارش های خـــود در همان مقطع 
گفتم که بـــه فرض فیلـــم شـــماره 10 مابه  
ازای 15 میلیـــارد فـــروش گیشـــه، عوایـــد 
مالـــی داشـــته. خب شـــاید ایـــن فیلم در 
گیشـــه به چنین فروشـــی هم نمی رسید. 
در پاســـخ دوســـتانی که در چنین موقعی 
از اقتصادســـینما می گوینـــد بایـــد گفـــت 
کـــه شـــما اگـــر فیلم هـــای کمـــدی را کنار 
بگذاریـــد می توانید بگویید کـــه فیلم های 
کدام ژانر اقتصادی محســـوب می شـــود؟ 
اما درباره مؤلفه ســـوم هـــم باید به مواردی 
اشـــاره کنم. برخی دوســـتان کـــه به نظرم 
حرف شـــان بیراه هم نیســـت دربـــاره این 
می گوینـــد کـــه فیلم ســـاخته می شـــود تا 
در پرده ســـینما اکـــران و بـــا کیفیت دیده 
شـــود. خب مگر ما این فرصت را از شـــما 
گرفته ایـــم؟ فیلم هایـــی کـــه قـــرار اســـت 
آنطـــور دیده شـــوند در چرخه اکـــران قرار 
می گیرنـــد. بـــا در نظـــر گرفتن ایـــن چند 
مؤلفـــه، پخـــش تلویزیونی تصمیـــم قابل 
دفاعی بود. و مورد آخـــر اینکه حتماً بنیاد 
ســـینمایی فارابی در حیطـــه وظایف خود 
می بیند، کـــه به صدا و ســـیمای جمهوری 
اســـلامی ایران کمک کند. زمانی که رسانه 
ملی می گوید بـــرای نوروز تعداد کمی فیلم 
قابل دفاع ایرانی دارد حتماً فارابی با تمام 

ظرفیـــت خود بـــه آن یاری می رســـاند. 
 البته با درنظر داشتن آن نگاه 

اقتصادی! 
و با در نظر داشـــتن همـــه آن مؤلفه هایی 
که اشـــاره شـــد. در این اقـــدام هیچ گونه 
فرصـــت ســـوزی ای رخ نـــداده و اکـــران 
تلویزیونی فیلمی همچون »شـــماره 10« با 
در نظر داشـــتن مباحث اقتصـــادی انجام 

شـــده است. 
به تازگی شاهد اتفاقی به نام 
کلینیک فیلمنامه در فارابی 

هستیم، درباره این بخشی که 
به فارابی اضافه شده و ارتباط 

آن با خانه فیلمنامه ای که 
قبلاً راه اندازی کرده بودید هم 
توضیحاتی بدهید. این دو قرار 
است با یکدیگر مرتبط باشند؟ 

ز  ا هـــی  نبو ا د  و ر و محـــل  بـــی  ا ر فا
فیلمنامه هاســـت، واژه انبـــوه را بـــا تأکیـــد 
ویـــژه ای بـــه کار می بـــرم چراکـــه بـــه هیچ 
نهـــادی به انـــدازه فارابی فیلمنامـــه ارجاع 
نمی شـــود. ســـطوح مختلفی هـــم دارد، از 
نازل ترین ســـطح تا فیلمنامه هایـــی که از 
کیفیـــت آنها به وجد می آییـــد. اصلی ترین 
رسالت خانه فیلمنامه، سازماندهی همین 
فیلمنامه هاســـت. در اینجا دوســـتانی که 
فیلمنامـــه می فرســـتادند بـــرای ســـال ها 
بـــا چالش هایـــی روبـــه رو بودنـــد از جمله 
اینکه پیگیری وضعیت آثارشـــان بســـختی 
انجام می شـــد و از ســـویی درگیـــر گردش 
فرسایشـــی امور می شدند. خانه فیلمنامه 
یک ســـامانه دیجیتال اســـت که شـــما به 
محـــض بارگـــذاری فیلمنامه حتـــی تاریخ 
جوابگویی را دریافت می  کنید. فیلمنامه به 
شـــکل اتوماتیک گردش کرده، کارشناسان 
آنهـــا را می خواننـــد و حتی نســـخه ای برای 
مشـــاوران خارج از فارابی ارســـال می شود 
و آنان هم نظرات خـــود را اعمال می کنند.

نعیم احمدی / ایران
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